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Slovo starosty

Vážení spoluobčané, přátelé, sousedi, 
hned na úvod bych vám chtěl říci, že jsme 

se po roce znovu přihlásili do soutěže Vesni-
ce roku 2023 a  6.června nás navštívila kraj-
ská komise. Tentokrát přijelo jedenáct osob 
různě profesně zaměřených. Nejvíce ale bylo 
starostek a starostů. Další byli na kontrolu ze-
leně, knihoven, výstavby, péče o starší spolu-
občany atd.. Poděkování patří všem, kteří se 
podíleli na přípravě, nebo samotné realizaci 
návštěvy komise. Akce to byla parádní. 

Výsledkem je druhé místo za vítěznou 
Ostrožskou Lhotou a Oranžová stuha v rámci 
soutěže Vesnice roku 2023 ve Zlínském kraji. 
Oranžová stuha se uděluje za pozitivní strán-
ky spolupráce zemědělských subjektů hos-
podařících v krajině se samosprávami. Mezi 
oblasti posuzovaných kritérií patří mimo jiné: 
podíl místních zemědělských subjektů na za-
městnanosti obyvatel obce, péče o  veřejná 
prostranství a kulturní krajinu, koncepční do-
kumenty a společné projekty. Taktéž revita-
lizace brownfi eldů a  navracení zemědělství 
zpět na vesnici. Poděkování patří všem, kteří 
se podíleli a podílejí na zlepšování naší ves-
nice a speciální poděkování patří p. Milanovi 
Trojkovi z Farmy Trojek. 

Jak jsem psal v březnu, stále se taháme 
s Ministerstvem práce a sociálních věcí o do-
taci na Dětskou skupinu. Stále vám nejsem 
schopný odpovědět, zda dotaci získáme. Co 
však dnes víme, ve staré školce 30.6 zavíráme 
a  otevřeme až se začátkem nového školní-
ho roku. Rekonstrukce topení a  elektřiny 
nás bude stát kolem dvou milionů korun, 
ale provést se musí. Znamená to ale, že přes 
celé prázdniny nebude vařit kuchyň. Za to, že 
nemůžeme vařit a rozvážet obědy pro naše 
starší spoluobčany se omlouváme, ale nejde 
to jinak. Já doufám, že oprava kuchyně pro-
běhne rychleji a  v  průběhu srpna bychom 
mohli alespoň kuchyň otevřít. Určitě vás bu-
deme  informovat.

Pod článkem můžete vidět návrh nové 
knihovny. Dům č.p. 165 nesplňuje dnešní pa-
rametry a tak musí být zbourán. Ale mys-
lím, že návrh, který je nejen tu v novinách, 
ale máte ho možnost vidět i na fasádě, plně 
původní vzhled nahradí. A  nezmění vzhled 
obce. Teď jen někde najít dotační titul, který 

by za obec zaplatit projektových 17 miliónů 
korun. Bohužel, takové jsou dnes ceny sta-
veb.

Co nám ale z dotací vyšlo? Hned všech-
ny tři podané žádosti v  Programu rozvoje 
venkova ve Zlínském kraji. Dostaneme 67% 
nákladů pořízení nového Územního plánu 
obce Nedachlebice. Dostaneme 66% ná-
kladů na recyklované vybavení kulturního 
a společenského areálu (lavičky, odpadkové 
koše, oplocení sběrného hnízda).  A  hlavně  
dostaneme 49% dotací na opravu poslední 
části chodníku podél hlavní cesty protínající 
obec. Od 1.7 se bude opravovat chodník od 
mostu u č.p. 212 (Janouškovi) až po č.p. 268 
(Šubardovi). Dbejte tedy o prázdninách zvý-
šené opatrnosti. Do prodejny Jednoty, sálu, 
ale i do hostince bude vstup trvale umožněn. 
Ale stavba probíhá u hlavní cesty, tak prosím 
opatrně!

V březnu jsme vás informovali, že hledá-
me pronajímatele hostince na hřišti. Poda-
řilo se nám najít p. hospodského Ondru. Je 
šikovný, prosím odpusťte mu, pokud udělá 
ze začátku nějakou drobnou chybu. Učený 
nikdy z  nebe nespadl. A  kdo to v  hospodě 
nikdy nezkusil, myslím, že by neměl kritizo-
vat a raději by měl přiložit ruce ke společné-
mu dílu. V průběhu jara došlo k postupným 
opravám různých drobností v  hostinci. Od 
výměny elektřiny, přes vymalování, změnu 
výčepního zařízení a  v  neposlední řadě vý-
měnu oken. Do konce měsíce by mělo být už 
vše zrealizováno a na léto hospůdka připra-
vena. Tož dojděte.

Mé poděkování patří brigádníkům a pra-
covníkům na obci, kteří ve středu 31.5 po-
mohli provést mikroanalýzu komunálního 
odpadu. A jak probíhala? Nahodile jsme vy-
brali 12 popelnic po celé obci, tyto vysypali 
na obecní kontejner a tento pak do prostoru 
Na rybníčku. A začalo se třídit. Výsledky vy-
třídění jsou v  jiném článku. Co mě ale pře-
kvapilo, bylo velké množství gastro odpadu. 
Pečivo, maso… to vše přeci na dědině vždy 
zpracovávaly slepice, prasata… Než něco 
vyhodíte, podívejte se a  zeptejte se, zda to 
náhodou sousedi nezpracují. Je to škoda 
vyhodit. A druhé nemilé překvapení. Mimo 
pár spoluobčanů (díky že jste přišli) nezájem 

o tuto akci. Vám je opravdu jedno, co vyhazu-
jete a co se dá zužitkovat? 

Chtěl bych také poděkovat sociální komi-
si za organizaci Setkání důchodců, i za Den 
matek. Kdo chtěl dojít na sál, došel. A myslím, 
že se i dobře bavil. Zároveň komise  zorgani-
zovala i  vítání občánků. Jsme rádi, že zde 
pravidelně vystupuje i školka. A tak je vítání 
veselé a srdečné. Vítáme vás mezi námi, milé 
děti. 

Poděkování také patří Zuzce Hrňákové, 
za uspořádání výstavy legionářům Bilovské-
ho regionu. Na podkladech nejen z této vý-
stavy bude v listopadu vydána kniha, kterou 
si budete moci zakoupit. Dozvíte se v ní, ko-
lik vojáků zaplatilo daň nejvyšší v 1. světové 
válce za naši svobodu. A to nejen na válečné 
frontě. 

Díky také patří těm šikovným, kteří po-
mohli zrealizovat velký květinový záhon 
v  obci. Je to sice práce navíc a  budeme se 
o něj muset neustále starat, ale střed obce je 
krásnější. 

Je za námi také tradiční akce sportovců 
a  to Dětský den. Tentokrát vsadili sportov-
ci na krásné vystoupení dětí z  MŠ, tradiční 
předvedení psů z  Hřivínova Újezda a  přije-
li i policisté z Uh. Hradiště. Skákací hrad od 
obce také přitahoval pozornost. V  průběhu 
dne víc jak 130 dětí plnilo různé soutěžní 
úkoly i  na nových sportovištích v  areálu TJ. 
Závěrečná tombola s  hlavními cenami – 
poukázkami do sportovního obchodního 
řetězce – od pořadatelů letošního Fašanku,  
nenechala nikoho na pochybách, že se všich-
ni dobře bavili. Díky vám všem.

Nás do konce července čeká už zdo-
mácnělá Obecní grilovačka – aneb zahájení 
prázdnin, tentokrát pod vedením kulturní 
komise obce Nedachlebice. Přijďte, i  já tam 
budu. A v létě? Mimo jiné… turnaj ve stolním 
fotbale, REFLEXY, Den na Farmě, Traktoriáda, 
Rozloučení s  prázdninami, Nedachlebský 
džbánek… ale to už jsme v září a Slavnosti 
vína a další číslo našich novin. 

Tak ať se vám prázdniny vydaří, pokud 
pojedete na dovolenou, přeji vám šťastný 
a bezpečný návrat a v září, nebo na některé 
z mnoha akcí nashledanou.

starosta J. Jandouš

Rekonstrukce chodníku v obci Nedachlebice

je spolufinancována Zlínským krajem

V letošním létě budeme rekonstruovat poslední část chodníků podél silnice III. třídy.. Vysoutěžená cena rekonstrukce je 2.018.602,- Kč 
s DPH. Zlínský kraj v rámci Programu rozvoje venkova nám poskytl dotaci 49,54% způsobilých výdajů, tedy 1.000.000,- Kč. Děkujeme

starosta J. Jandouš
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Pohled na Knihovnu od ulicePohled na Knihovnu od ulice

Petanque - i starší si můžou přijít zahrátPetanque - i starší si můžou přijít zahrátNový plot a pingpongový stůl na hřištiNový plot a pingpongový stůl na hřišti

Rekonstrukce chodníku podél silnice III.třídyRekonstrukce chodníku podél silnice III.třídy

Společenská  kronika duben, květen, červen 2023

Narození:
19.3.2023 Lysoněk  Maxim
rodiče: matka: Plančárová  Jana  č.p. 207
 otec: Lysoněk  Jakub  

Úmrtí:                 
†    5.4.2023     Lysoněk  Vojtěch č.p.  254
†   23.4.2023    Knot  Josef č.p   274

Občané, kteří se v měsících dubnu, květnu a červnu

dožívají významného životního jubilea:

50 let

Šuranská Leona č.p.  239
Šik František  č.p.  65
Bieschelová Jarmila č.p.  76
Lišaníková Magdalena č.p.  8
Kadlčík  Libor  č.p.  94

60 let

Knotová  Jarmila č.p.  243
Sládek Bronislav č.p.  202
Laszczewská Zdenka č.p 157
Šuranský Zdeněk č.p. 87

65let

Ševčík Miroslav č.p. 291
Řešétková Marta č.p. 276
Harkabuzík Pavol č.p. 289

70 let

Hoferková Jarmila č.p. 232
Blahová  Božena č.p. 191
Němečková Ludmila č.p. 17

75let

Dvořáková Marie č.p.  257
Nádeníčková  Alena č.p. 153

80 let

Duda Alois  č.p.  173
Řezníčková  Marie č.p.  78

85 let

Bartošová  Helena č.p.  92
Solíková Viktorie č.p. 263
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Kultura

Z kronikářského okénka

Po delší pauze z důvodu covidu jsme 
mohli opět pozvat naše starší občany na 
Setkání seniorů 65+,které se uskutečni-
lo 18. března v Kulturním domě. Pozvání 
přijalo okolo 100 spoluobčanů, kteří si po 
úvodním slovu p. starosty společně zazpí-
vali s Vladimírem Waldou Nerušilem nebo 
se jen zaposlouchali do písniček z  reper-
toáru Waldemara Matušky. Po malém 
občerstvení se pokračovalo ve zpívání 
s p. Úředníčkem, který hrál na harmoniku 
až do večerních hodin. Jsme rádi, že jste 
přijali naše pozvání. Snad jste se všichni 
bavili a  sejdeme se příště v  ještě vyšším 
počtu. 

Další akcí byl Den matek 12.května , kde 
měly vystoupit děti z Mateřské školy. Bohu-
žel ve školce se rozšířily neštovice a  před 
nedělí nezůstal ve školce skoro nikdo. S pro-
gramem vystoupil nakonec p. Pavel Hro-
mádka a myslím si, že i když děti nenahradí 
nikdo, tak se mu povedlo vás pobavit.

Jěště jedna radost na závěr. Koncem 
května proběhlo Vítání občánků, kde jsme 
přivítali další 3 malé občánky.

Dovolte mi popřát vám jménem soci-
ální komise  krásné léto  a těším se na Vás 
na dalších akcích, které nás ještě do konce 
roku určitě čekají.

L. Rousová, sociální komise
Vítání občánkůVítání občánků

Dne 1.4. 2023 se konal odborný seminář na téma Rodáci a obča-
né Uherskohradišťska ve Velké válce 1914-1920 , na který navazovala 
výstava o legionářích , kteří byli v době narukování spjati s naší obcí. 
Přednášejícími byli Mgr. Radim Kapavík z občanského spolku Signum 
Belli 1914 Brno. Přednášel o  povinné vojenské službě v  Rakousku- 
Uhersku, Zajímavý z hlediska regionální historie byl příspěvek o tom,  
kam rukovali muži na Uherskohradišťsku a jejich nasazení za války.

Další dva přednášející byli  ze Spolku vojenské historie Valtice, z.s. 
Mgr. František Trávníček přednášel o Československé zahraniční 

armádě ve Francii, Itálii a Rusku. Zabýval se problematikou základ-
ních pojmů jako legionář, dobrovolec, pracovník, mobilizovaný 
voják, dále pak jednotkami a  číslováním československého zahra-
ničního vojska. Dále hovořil o evidenci a vyhledávání informací k čes-
koslovenským legiím. 

Přednášející Mgr. Evžen Petřík se ve svém příspěvku zabýval vý-
strojí a  výzbrojí rakousko-uherské armády a  československé zahra-
niční armády ve Francii, Itálii a  Rusku a  Srbsku včetně praktických 
ukázek jednotlivých uniforem a některé výzbroje.

Velmi zajímavý a přínosný byl také příspěvek soukromého bada-
tele Ing. Josefa Marciána, který se zabýval vyhledáváním padlých ra-
kousko-uherské armády v databázích dostupných na internetu. Dále 
vyhledáváním ve Vídeňském vojenském archivu, ve Vojenském his-
torickém archivu a v dalších archivech v ČR, Rakousku a na Slovensku.

Přednášející velmi ochotně odpovídali i na otázky z řad asi 25 
účastníků, takže se čas určený pro odborný seminář poněkud pro-

táhl. Po ukončení placeného semináře nastala druhá část výstavy 
s volným vstupem pro širokou laickou veřejnost. Součástí výstavy 
byly i artefakty vztahující se k jednotlivým obyvatelům Nedachle-
bic, výňatky o Velké válce ze školních kronik, kopie výtisků z kar-
totéky padlých  a kopie dostupných materiálů o jednotlivých le-
gionářích.

Na tomto místě bych chtěla poděkovat všem občanům nejen 
z naší obce, ale i například ze Zlámance nebo Starého Města, kteří 
zapůjčili k vystavení předměty ze svých soukromých sbírek nebo 
přispěli alespoň fotografi í či informacemi. Takové spolupráce si 
vážím a těší mě, že je někdo ochoten se takto angažovat. Vítaná 
je také drobná výpomoc při instalaci výstavy či naopak při jejím 
odinstalování.

Na konci června je  termín uzávěrky knihy o legionářích z bí-
lovické farnosti. V  současné době dochází k  dokončování textů 
a  k  posledním úpravám i  změnám před tiskem. Termín uvedení 
knihy je naplánován na 11.11.2023 v podvečerních hodinách ve 
Včelarech. Termín vzhledem k  Martinským hodům není pro Ne-
dachlebice zcela ideální, ale vyladit termín pro tolik subjektů do-
hromady je obtížné a komplikované vždy.

Pokud má někdo zájem o téma legionářů, na podzim (koncem 
října) je plánována přednáška o  legionářích v  Hřivínově Újezdě, 
přednášet bude Mgr. František Trávníček. Informace o přednášce 
budou upřesněny v dalším čísle Obecních novin.

Z. Hrňáková, kronikářka

Legionáři BilovskaLegionáři Bilovska
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Mateřská škola

Jak šel čas v naší školce plné dětí…
Blíží se závěr školního roku a ten přináší jako každoročně čas 

loučení, čas bilancování a hodnocení. Také čas vzpomínek a zá-
roveň plánů a představ do budoucna. Vzpomínáme na všechno 
to, co jsme společně s dětmi během školního roku prožili. Co se 
nám povedlo, co jsme překonali, poznali, naučili se, co nás těšilo 
nebo co nás obohatilo či motivovalo. 

Musíme pochválit naši silnou třináctičlennou partu předško-
láků, skvělých dětí a kamarádů, kteří nikdy nezklamali. Vždy se 
snažili držet pospolu a s respektem k mladším parťákům ve sku-
pině je uvědoměle podporovali, pomáhali a tak celkové klima ve 
třídě bylo od počátku školního roku velmi příznivé a bezkonfl ikt-
ní. Napadá nás, zda velký podíl sourozeneckých dvojic ve třídě 
nesehrál pozitivní roli v  sociálních vztazích!?? Bylo nám spolu 
fajn. Děti se aktivně a  se zájmem zapojovaly do nejrůznějších 
výtvarných a  pracovních činností, kde projevovaly svoji manu-
ální zručnost, fantazii a představivost. Úkoly pro školní přípravu 
zvládala většina bez potíží a hlavně se zájmem a s motivací bu-
doucího školáka! Školní program a obsah činností byl u nás ve 
školce letos neobyčejně pestrý a doslova nabitý! Těžko bychom 
vás v   tomto omezeném prostoru se všemi seznámily! Tak tedy 
alespoň některé z nich..

Prožitkovými aktivitami děti získaly nové technické a logické 
dovednosti a znalosti v několika výukových programech projek-
tu Malé technické univerzity. Hravou formou v  duchu Komen-
ského myšlenky,,Škola hrou“děti poznávaly některé fyzikální 
vlastnosti a učily se technickým dovednostem v lekcích: ,,Stavi-
tel mostů“,  ,,Stavitel věží“, ,,Malý architekt“ nebo ,,Malý archeo-
log.“ Také na naši školní zahradu jsme nově dětem pořídili vyba-
venou dílničku s nářadím a materiály, podobnou tomu, jaká je 
tomu u tatínka v dílně. Tato zajímavá aktivita děti láká a motivuje 
k hravému tvoření, takže se aktuálně na zahradě mimo jiné řeže, 
piluje, měří, zatlouká, vrtá a  šroubuje. Děti jsou nadšené a  jde 
jim to pěkně od ruky! 
Samozřejmě s  velkou 
mírou obezřetnosti 
a  kontrolou paní uči-
telek!

Naším dlouhodo-
bým cílem je vést děti 
praktickými činnostmi 
ke zdravému životní-
mu stylu, umožnit jim 
dostatek každoden-
ních pohybových akti-
vit a  to venku i  v  her-
ně, podpořit radost 
z  pohybu, cvičit těles-
nou zdatnost a vytrva-
lost, rozvíjet obratnost 
při cvičení také s náči-
ním i na nářadí a prio-
ritně vytvářet prvotní 
pozitivní vztah k  po-
hybu. Neopomeneme  
představit motivační 
program sokolské vše-

strannosti,,Svět nekončí za vrátky, cvičíme se zvířátky“, který do-
plnil náš školní vzdělávací program a  již několikátý rok děti při 
cvičení provázejí zvířátka, se kterými  plní pohybové úkoly. Na 
konci roku si odnášejí jako odměnu pěkné dárky, diplomy a sešit 
plný samolepek za splnění všech pohybových dovedností a od-
vahu! Půlroční předplaveckou výuku v hradišťské Plavecké škole 
zvládly také všechny naše starší děti úspěšně a  odnesly si svá 
první „Mokrá vysvědčení“.

Zábavné a poučné byly programy pro děti ve Skanzenu Ro-
chus, kam jsme s dětmi zavítali a dozvěděli se něco o lidových 
řemeslech, tradicích a o tom, jak lidé žili v dřívějších dobách.

Chtěli bychom poděkovat za celoroční spolupráci a ukázko-
vou komunikaci s rodiči našich dětí, kteří děti doprovázeli na škol-
ní i mimoškolní akce, ať už na Vítání občánků, kulturní vystoupení 
na Dětském dni na hřišti nebo při prezentaci MŠ v kulturním sále. 
Pomohli nám s organizačními záležitostmi pořádaných akcí nebo 
nás podpořili fi nančně. V úplném závěru roku všechny děti naší MŠ 
vystoupí ve veselých  kostýmech ,,Myšáků a myšek“ na Mezifarním 
dni v Bílovicích v neděli dne 25.6. Přijděte se podívat!

Ve školce  nás čeká ještě slavnostní rozloučení s  předškoláky 
a jejich pasování na školáky, těšíme se na školní výlet s dětmi do 
přírody s netradičními atrakcemi a výlet společně s rodiči do zlín-
ské ZOO.

Potom už Ahoj školko, dávejte na sebe všichni pozor……
…. a krásné prázdniny všem! 
Věříme, že se nám podaří společnými silami zřizovatele a ma-

teřské školy, ochotou oslovených rodičů a přátel školy v době let-
ních prázdnin se zdarem zvládnout a  včas dokončit plánovanou 
zásadní rekonstrukci elektroinstalace a vytápění v celém objektu 
MŠ včetně rozsáhlých úklidových prací a nový školní rok již zahájí-
me v novém, bezpečném prostředí!!

A. Krhovská, ředitelka MŠ
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Základní škola

Nedachlebjanky

Bylo letos těžké se dostat na střední školu ?

Těžko na cvičišti, lehko na bojišti.  Pilná práce přináší ovoce.
Tato a  další přirovnání nás letos napadala, když jsme všude 

z médií poslouchali zprávy o tom, jaké mají letošní deváťáci potíže 
s přijetím na střední školy. My máme v tomto školním roce 67 dětí, 
které končí povinnou školní docházku a v  tuto chvíli jsou všichni 
naši deváťáci přijati  Drtivá většina z nich na školu, kterou si sku-

tečně vybrali a byli přijati již v prvním kole přijímacích zkoušek. Na 
některé vyšla špetka smůly, ale ve fi nále budou na střední školy či 
učiliště chodit všichni naši žáci devátých tříd. Máme z nich velkou 
radost a jsme na ně pyšní. Můžete nahlédnout do přiložené tabulky, 
výsledky jsou opravdu krásné.

Vedení a učitelé ZŠ Bílovice

Umístění žáků ZŠ Bílovice na SŠ a učiliště
a) SŠ s maturitou b) Učební obory

škola Počet studentů

gymnázium 11

SOŠ 7

obchodní akademie 7

vojenská škola 1

průmyslová škola 3

Policejní škola 1

pedagogická škola 4

hotelová škola 2

umělecké školy 3

SŠ ochrany majetku 1

zdravotní škola 5

Součet 45

Obor studia Počet studentů

Elektrikář 6
Kuchař – číšník 2

Opravář zemědělských strojů 1
Malíř - natěrač 1

Opravář motorových vozidel 1
Puškař 1
cukrář 2

automechanik 2
Obráběč kovů 2
autoelektrikář 2

Kadeřnice 1
aranžér 1
Součet 22

V první polovině roku jsme si zazpívaly na krásném farním 
plese v Topolné a  na oslavě Dne maminek v  Nedachlebicích. 
Čeká nás ještě vystoupení na farním dnu v Bílovicích, který se 
koná 25. června. Je to od nás takové malé doporučení, pokud 
si chcete zpříjemnit neděli. 

Akcí, na který jsme letos vystupovaly, nebylo mnoho. Ale 
má to svůj důvod. Bedlivě se připravujeme na velice důležitou 
akci. Dokonce jsme byly pozvány na pěvecký kurz, který nás 
mnohému naučil a zvýšil lásku ke zpěvu a touhu po zdokona-
lování.

 Tušíte, o jakou akci jde? No přeci o Nedachlebský džbánek. 
Džbánek se pravidelně koná po pěti letech. Letošní 3. ročník 
džbánku, přinese opět spoustu zážitků, na které se velice tě-
šíme a  srdečně vás na něj zveme. Prozradíme, že se máte na 
co těšit. Odpoledne plné folkloru, zpěvu a muziky. Představí se 
ženské sbory z Kunovic a Ostrožské Nové Vsi a mužské sbory 
z Kněžpole, Bánova a Dolního Němčí. Nesmíme zapomenou na 
cimbálovou muziku, kterou bude CM H.L.U.K. 

A kdy, že se ten džbánek koná? Poznačte si do kalendářů da-
tum 26. srpna ve sportovním areálu v Nedachlebicích od 17 hodi-
ny. Budeme se na vás velice těšit. 

Nedachlebjanky
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Křesťanské okénko

Boží tělo

Chlapská kavárna

Nedachlebské společenství se aktivně zúčastnilo tradiční-
ho Božího těla v Bílovicích. Celá slavnost se konala ve čtvrtek 
8. června, ale Medard k nám byl milostivý a obrovský déšť se 
Bílovicím vyhnul. Po mši svaté se průvod vydal kolem kostela sv. 

Jana Křtitele – 4 oltáře a 4 témata (Péče o potřebné – nemocní, 
Společenství ve farnosti, Slavení - eucharistie mše svatá, Svě-
dectví, evangelizace). Naše téma Evangelizace můžete vidět na 
fotografi i. 

Pravidelně i v našem kostele začaly probíhat „Kavárny“ – možnost neformálně si posedět, popovídat si u kávy a něčeho slad-
kého případně chlapského – tak tomu bylo na jaře. A bylo to veselé setkání  
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Rybáři

Zdravím Vás, milí spoluobčané,
naše rybářská sezóna je v  plném prou-

du. Spoustu rybářů už zkouší svoje štěstí na 
první třešně a někteří z nás už se nemůžou 
dočkat mirabelek a  špendlíků, abychom si 
mohli políčit na amura. Od 16. 6. už můžeme 
lovit dravé ryby, na které se někteří z nás těší 
celý rok.

Zatím jsme toho od zahájení rybářské se-
zóny moc nestihli. Viděli jste sami, že počasí 
bylo jak na houpačce. Stihli jsme společně 
udělat jednu rybářskou brigádu, a  to pose-
kat trávu kolem obou rybníků. Za to všem 
zúčastněným patří velký dík, protože když 
přijde  tolik lidí, máme sečení rychle hotové 
a netrápíme se tam půl dne. Obec nám při-
slíbila nový mulčovač ,,Hurikán‘‘, který bude 
půjčovat na brigády. 

Ryby z  topolského štěrku se odkládají 
na podzim, jelikož po rybářských závodech 
v Topolné chlapům ani jeden víkend nevyšlo 
počasí na odlov a momentálně je tam ryba 
ve tření. Další věcí, kterou už máme skoro 
vyřešenou je předobjednání solárního aerá-
toru na okysličení vody v  rybníku OL1. Pro 
tento aerátor bych měl jet až do Jihlavy a po 

přivezení musíme vymyslet/svařit konstrukci 
na upevnění do rybníka, jelikož trysky musí 
být půl metru nad dnem a čerpadlo musí být 
také v určité výšce vodního sloupce. 

V dubnu jsme pro děti ze základní školy 
z Bílovic (dvě třídy prvňáků a jedna třída dru-
háků) a děti z naší mateřské školky uspořá-
dali Den Země. Děti šly pěšky ze školy přes 
kopec směrem k  našim rybníkům. U  pose-
zení na břehu rybníků snědly svačinky a pak 
jsem pro ně měl připravený program. Děti se 
seznámily s celou produkcí ryb od začátku až 
po konec. Nejvíc nadšené byly z živých kap-
rů, ale také je zaujalo horní patro rybářské 
chaty, kde je sumčí hlava a želví krunýř. Byla 
přichystaná poznávačka ryb, které plavou 
u nás v Olšovci. 

Celkem jsme měli na rybnících asi 65 
dětí, které se nám tam krásně vystřídaly. Nej-
větší strach jsme měli z toho, aby se naši škol-
káčci nepromíchali s dětmi ze základní školy. 

Chtěl bych poděkovat Aleši Hubáčkovi, 
který mi s akcí pomohl.

Při psaní tohoto článku do Nedachleb-
ských novin už fi nišuji s přípravou dětských 
rybářských závodů. Už teď můžu s  potěše-

ním psát, že máme přihlášeno přes 40 dětí 
a to doufám, že jich bude ještě víc. Zároveň 
bych vás chtěl pozvat na dospělácké rybář-
ské závody, které se uskuteční 12.–13. srpna. 
Budeme chytat na obou rybnících a  bude-
me se pro vás snažit připravit rybí speciality 
-  uzené kapry, rybí polévku a grilované mak-
rely. Jako záchranu pro ty z vás, kteří nejíte 
ryby, bude klobáska a cigáro. Budeme rádi, 
když nás podpoříte svou účastí.

Za všechny rybáře M. Pravdík ml.
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Traktoriáda

Sportovci

I  letos pro vás připravujeme ve spo-
lupráci s Obcí Nedachlebice již IV. ročník 
Traktoriády , která se bude konat v  so-
botu 2. září 2023. Místo konání zůstává 
stejné - Pastvisko. Čekají na vás závody 
traktorů, malotraktorů, ter a  dalších. Sa-
mozřejmě bude vše zahájeno spanilou 
jízdou. Těšit se můžete na bohatý zá-
bavný program pro dospělé i  pro děti, 

o kterém vás budeme ještě průběžně in-
formovat. Občerstvení v místě akce bude 
zajištěno. 

Pro další aktuální informace sledujte 
facebookovou stránku Traktoriáda Ne-
dachlebice nebo webové stránky obce. 
Snad vyjde počasí a  sejdeme se opět 
v hojném počtu. Těšíme se na vás!

Za tým  Traktoriády J.  Rous

Po úspěšné podzimní části sezóny 2022/23 u mužů a po od-
chodu hráčů Reného Kafky, Přemka Turečka a  Michala Hány do 
Rakouska se naše cíle reálně smrskly na udržení se v této nároč-
né krajské soutěži. Předpoklad, že silně oslabené mužstvo bude 
mít situaci složitou, byl správný a naši kluci bojovali o udržení do 
posledního kola. Tomu odpovídá i  postavení mužstva v  tabulce 
po konci sezóny, kterou můžete vidět vloženou za textem. Osla-
benému a četnými zraněními postihovanému týmu přesto patří 
z  mé strany poděkování, stejně jako uznání realizačnímu týmu 
vedenému trenérem Ondřejem Čtvrtníčkem a vedoucím mužstva 
Cyrilem Řezníčkem. V  angličtině je často používána věta „Never 
ending story“ Nikdy nekončící příběh. Jsme znovu na počátku, 
protože další hráči jsou na odchodu, zájem mladých o fotbal stá-
le klesá a tak našim následným úkolem je třeba mužstvo doplnit. 
Bohužel na hráčském trhu široká nabídka skutečně není a všech-
no také něco stojí. Uděláme však všechno proto, abychom udrželi 
nastavenou úroveň nedachlebského fotbalu. Stojí to za to. Vždyť 
jak jsem psal v minulém čísle, chceme hrát krajské soutěže nej-
méně do roku 2026, kdy oddíl oslaví 80. výročí kopané v  obci 
a snad i 50. let působení v krajských soutěžích Tím bychom chtěli 
úspěšně završit úsilí několika předchozích generací, které svůj 
čas a prostředky věnovaly kopané v Nedachlebicích.

Ve sdruženém dorosteneckém týmu Březolupy /Nedachlebice 
úspěšně reprezentují naši obec především kluci Kryštof Běhůnek, 
David Čumíček a Viktor Juřena. Jsme na vás hrdí a fandíme vaše-
mu dalšímu fotbalovému růstu.

Ani nejmenší nezahálí. Setkávají se pravidelně na trénincích 
pod vedením Jaromíra Šuranského a bojují srdnatě v okresní soutě-
ži se soupeři mnohdy fyzicky vyspělejšími. Výsledky nepovažujeme 
za nejdůležitější, podstatný je jejich pravidelný pohyb a vzájemné 
setkávání se. 

Už teď se těšíme na podzimní část sezóny, kterou mužstvo mužů 
zahájí už 6.srpna 2023 .Přijďte kluky našich mužstev povzbudit.
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Odpady

Finančně jsme uzavřeli hospodářský rok 2022 (ofi ciálně vede-
ným účetnictvím) a předložili fi nančnímu úřadu daňová přiznání. 
Celkové výdaje TJ Nedachlebice loňského roku činily

 755 140 Kč. Do těchto výdajů nejsou zahrnuty náklady na do-
pravu mužstev na zápasy a  platby za energie, které jsou hrazeny 
obcí. Nejvýznamnější výdajové položky TJ směřovaly do úhrady 
nákladů na trenéra, hospodáře, cestovní náhrady hráčů, náklady 
na materiálové vybavení mužstev, údržbu hracích ploch a režijního 
zabezpečení pořádaných akcí. Naše příjmy tvořily dotace NSA  
ve výši 74 812 Kč na činnost oddílu, na Provoz a údržbu ve výši 
53 930 Kč a  od Zlínského kraje ve výši 21 000 Kč. Na zbývající 
výdaje jsme si museli sami vydělat jednak konáním sportovních 
a kulturních akcí, z příjmů z pronájmu reklamních ploch, ale pře-
devším jsme získali zbývající potřebné prostředky pro chod oddílu 
díky sponzorským darovacím smlouvám.

Chtěl bych touto cestou poděkovat za podporu všem sponzo-
rům, především však společnostem Steelmart, Kamex a obecnímu 
zastupitelstvu. Bez jejich fi nanční pomoci by naše mužstva nemoh-
la obec tak důstojně reprezentovat.  Náš dík patří také vám našim 
fanouškům a ostatním příznivcům, pro které se fotbal především 
hraje a pro které připravujeme v roce 26 nedělních příležitostí se 
potkat v jednom z nejhezčích sportovních areálů tohoto kraje. Za 
stále příjemnější prostředí a vzhled areálu patří velké poděkování 
obecnímu zastupitelstvu v čele se starostou Josefem Jandoušem

Z kulturně-společenských akcí se podařilo dát děti s rodiči do-
hromady a připravit vydařený dětský den s řadou aktrakcí. 

Za výbor TJ Nedachlebice vám všem přeji prosluněné letní dny 
plné rodinné pohody a těším se na příjemná setkávání nejen na fot-
bale, ale i při našich kulturně společenských akcích.

Pěkné léto J. Šuranský 

Co připravujeme a na co vás chceme pozvat :

Fotbalový kemp pro kluky a holky od 6-13 let  - první týden v červenci

Taneční zábavu na ukončení sezóny se skupinou Refl exy – sobota 19. 8. 2023

Zahájení nového ročníku 2023/24 dne 6. 8. 2023

O zneužívání

Všichni si občas stěžujeme, že někdo 
něco zneužívá. Někdy máme pravdu, ně-
kdy jsme obětí informací. Já bych vám chtěl 
představit jedno takové zneužívání…. ten-
tokrát našeho odpadového systému. 

Díky vám se daří obci šetřit na po-
platcích za odpad a díky tomu nemusíme 
zatím zvyšovat poplatek za sběr a zpraco-
vání odpadu. V okolních obcích je i o 50% 
vyšší. Díky vám můžeme například opravit 
o 20 metrů chodníku navíc. Jsou ale mezi 
námi tací, kteří systém sprostě využívají. 
Nebo jak by měl člověk pochopit, že při 
svozu bioodpadu má mladá rodina (která 
má doma traktor… a  šikovné ruce) před 
domem nejen popelnici, ale dalších osm 
pytlů bioodpadu? Jak má člověk pocho-

pit, když každých čtrnáct dní svážíme od 
„nosu“ tříděný odpad a sběrný dvůr je ote-
vřený ve středu a  sobotu, přesto někteří 
dokáží vyhodit skříň, židli…. Jen tak u po-
pelnice. Ne. Opravdu vám ji neodvezeme. 
Naopak. Jedná se o založení černé skládky 
a  autorům hrozí mastné pokuty. Jak má 
člověk pochopit podnikatele/podnikatel-
ku, kteří podnikají a vše co mají jako odpad 
nechají svést obecní pracovníky jako třídě-
ný odpad? Opět. I  tito porušují odpadový 
zákon. Už v minulých novinách jsem psal, 
že je POVINNOST KAŽDÉHO podnikatele 
mít uzavřenou smlouvu se svozovými spo-
lečnostmi. A to i podnikající fyzické osoby 
na adrese svého domu!! Tuto povinnost 
může/musí obec kontrolovat.

Zneužívání našeho odpadového systé-
mu bude znamenat zdražení pro ostatní, 
pro ty, kteří umí žít bez odpadu, kteří umí 
třídit a  kteří umí i  myslet. Je nás většina, 
ale doplácíme na ty ostatní. Je povinností 
obce se o odpady postarat, není ale její po-
vinností zpracování odpadu zaplatit!

Pokud nedojde k nápravě, bude muset 
dojít k písemnému oslovení všech soukro-
mých podnikatelů na území obce, k dolo-
žení smluv o  likvidaci odpadu a  doložení 
protokolu o  likvidaci těchto odpadů i  za 
roky zpět. Pokud tyto smlouvy a protokoly 
nebudou existovat, bude toto podstoupe-
no Odboru životního prostředí Uherské 
Hradiště a Živnostenskému úřadu. 

starosta J. Jandouš
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Rozbor vzorku směsného komunálního odpadu
Dne 31.5.2023 proběhl u  sběrného 

hnízda „Na rybníčku“ obce Nedachlebice 
rozbor vzorku směsného komunální od-
padu z 12 nádob o objemu 120 litrů (cel-
ková váha 325 kg), pocházející z rodinné 
zástavby obce. Tyto odpady byly násled-
ně tříděny zvlášť na jednotlivé předem 
stanovené druhy odpadů. Rozbor se pro-
vádí za účelem zjištění, jaká je úroveň tří-
dění odpadů ve městě a u kterých druhů 
odpadů je potřeba optimalizovat systém 
sběru.

Vzorek odpadu z  rodinné zástavby 
byl vytříděn na jednotlivé předem sta-
novené druhy odpadů, které byly poté 
přemístěny do plastových pytlů a zváže-
ny. Ze vzorku odpadu z rodinné zástavby 
bylo 54,46 % odpadu dále vytřízeno.

Z  rozboru vzorku směsného komu-
nálního odpadu v  obci Nedachlebice 
vyplývá, že 54,46 % obsahu sběrných 
nádob na SKO je možné dále vytřídit. 
Největší potenciál pro další vytřídě-
ní mají Biologicky rozložitelné odpady 

(23,28 %), u kterých bylo zjištěno nadprů-
měrné množství gastroodpadu. Následují 
SEPAR odpady (17,39 %), u kterých bylo 
zjištěno nadprůměrné množství textil-
ních materiálů. Naopak výskyt papíru 
a lepenky se z výsledků rozboru jeví jako 
podprůměrný.

Na základě výsledků rozboru je mož-
né do budoucna navrhnout změny v sys-
tému odpadového hospodářství obce, 
jejichž cílem bude co největší vytřídění 
komunálních odpadů.

Složení vzorku SKO ze zástavby rodinných domů
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